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POLÍTICA4L’actual legislatura
ha arribat a l’equador i, a la
zona nord del Baix Llobregat, el
diagnòstic és d’estabilitat mo-
derada, tot i les turbulències
que han patit municipis com
Collbató, Castellví i Sant Esteve
Sesrovires. Els alcaldes fan ba-
lanç dels dos primers anys de le-
gislatura a petició de Línia Nord.

A Martorell, el PDeCAT no va
revalidar la majoria absoluta i va
comptar amb el suport d’ERC
per seguir governant. Una fór-
mula que segons l’alcalde Xavier
Fonollosa (PDeCAT) “està sent
molt satisfactòria”. L’entesa, ex-
plica, “està donant els seus
fruits”, perquè assegura que en-
tenen l’acció de govern “com un
tot”. “Aquesta és la clau de vol-
ta, era una aventura nova, tre-
ballem plegats i la valoració és
molt positiva”, afegeix. 

Olesa de Montserrat és un
dels municipis amb l’estabilitat
política més consolidada sota el
lideratge de Pilar Puimedon (Bloc
Olesà). L’alcaldessa diu que
“aquests dos anys se sumen als
quatre del mandat anterior, quan
vam entrar a governar. Ho fem
sense pactes però amb una rela-
ció molt correcta amb l’oposició”. 

A Esparreguera, l’alcalde
Eduard Rivas (PSC) sembla ha-
ver trobat una línia de continuï-
tat i el municipi supera la inesta-
bilitat del mandat anterior tot i la
presència de fins a set partits
polítics al consistori. Un cas si-
milar al d’Abrera, on el també so-
cialista Jesús Naharro governa
amb la fórmula del tripartit entre
el PSC, ERC i PDeCAT.

Per la seva banda, Collba-
tó –amb un tripartit: ERC, GIC
i PDeCAT– intenta mantenir

l’estabilitat al govern tot i la po-
lèmica pel regidor Jordi Serra
(GIC), el qual va ser destituït i va
deixar el govern en minoria en
passar a ser regidor no adscrit.
Tot i això, l’alcalde Miquel Solà
(ERC) reivindica que el seu equip
de govern és “molt estable i re-
solutiu, malgrat les dificultats”. 

El cas de Castellví de Rosanes
és diferent. Joan Carles Almirall
(PDeCAT) va assolir l’alcaldia
sense majoria absoluta i ha ga-
rantit l’estabilitat amb la incor-
poració d’un representant de
Fem Poble –marca blanca
d’ERC–, Pep Massana, com a
regidor no adscrit. Almirall creu
que “quan algú vol treballar per
al seu poble, les sigles no són cap
impediment”. 

Amb tot, el Baix Nord man-
té la convivència política a dos
anys vista de les noves eleccions.

Estabilitat moderada
» Els governs del Baix Nord superen l’equador del mandat refermant acords i projectes polítics

» Les turbulències a Collbató o Sant Esteve contrasten amb la situació a Martorell o Sant Andreu

CANVIS4Les darreres eleccions
municipals del 24 de maig a
Sant Esteve Sesrovires les va
guanyar el PSC amb Enric Car-
bonell com a cap de llista. La for-
mació va obtenir cinc regidors
però no va aconseguir el suport
suficient per formar govern, i un
quadripartit entre ERC, ARA,
PDeCAT i Locos por Sanes va
posar fi a 32 anys d’alcaldies so-
cialistes al municipi, amb la re-
publicana Carme Rallo al cap-
davant. Aquesta fórmula va
trencar-se mesos més tard i Ra-
llo va haver de buscar els suports
del PSC i Entesa. Rallo explica
que “malgrat ser de diverses

opcions polítiques i de venir de
situacions inicials diferents, la
feina en comú ha fet créixer la
confiança entre tots amb un
mateix objectiu”.

A Sant Andreu de la Barca,
l’alcalde Enric Llorca (PSC) va
seguir governant amb el su-
port extern dels dos regidors de
Ciutadans, els quals, fa tres me-
sos, es van acabar incorporant
al govern. Llorca apunta que
“des de l'inici del mandat vam
dir que el nostre objectiu era su-
mar i treballar braç a braç amb
les formacions que tinguessin
com a prioritat la millora de la
ciutat i de la seva gent”.

Sant Andreu i Sant Esteve:
dos casos contraposats

Els governs del Baix Llobregat Nord arriben a l’equador del mandat. Foto: Arxiu 
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REFERÈNDUM4“Toca a les catalanes i als
catalans decidir el seu futur. És a les seves
mans i a les de tots nosaltres fer-ho pos-
sible, demostrar que la democràcia ens
uneix per damunt de les legítimes i salu-
dables discrepàncies”. Amb aquestes pa-
raules, el president de la Generalitat, Car-
les Puigdemont, i el vicepresident Oriol
Junqueras han encoratjat la societat civil
a defensar a partir d’ara un referèndum
que des del passat 9 de juny ja té data –1
d’octubre– i pregunta –“Voleu que Cata-
lunya sigui un Estat independent en for-
ma de república?”–.

El compte enrere, doncs, ha co-
mençat. I ho ha fet amb dubtes damunt
la taula –qui posarà les urnes, quin serà
el cens, com serà la cobertura legal...–
i un Estat  espanyol que, a diferència del
que va passar amb la consulta del 9-N,

està disposat a posar tota la carn a la
graella per evitar que hi hagi urnes l’1
d’octubre.

De fet, és precisament per això, per
protegir-se, que l’acte del 9 de juny no va
incloure cap firma ni contracte que es pu-
gui recórrer, però la fiscalia ja ha portat
igualment l’anunci als tribunals a través
de la querella contra la consellera Me-
ritxell Borràs. Sigui com sigui, el com-
promís públic del president i del vice-
president va ser clar i solemne: “El Go-
vern es conjura a oferir totes les garan-
ties i a vetllar per la rectitud del procés
de convocatòria, organització i celebra-
ció del referèndum”, va afirmar Puigde-
mont, afegint que “la resposta que hi do-
nin els ciutadans, en forma de ‘sí’ o de
‘no’, serà un mandat que aquest Govern
es compromet a aplicar”.

Prèviament, Junqueras havia destacat
que la decisió de tirar endavant el refe-
rèndum unilateral s’havia pres davant
“d’un Estat deficient i injust, que exerceix
antidemocràticament les seves funcions
i perjudica els interessos econòmics del
país”, recordant que a Espanya hi ha mi-
nistres que “encarreguen la fabricació
de proves falses contra representants
electes escollits democràticament”.

LA REPÚBLICA I ELS ‘COMUNS’
L’acte va escenificar de nou, amb la pre-
sència dels diputats de Junts pel Sí i la
CUP, la unitat de les forces indepen-
dentistes davant d’un procés que, ara
sembla que sí, afronta la partida final. De
fet, les cares d’alguns dels presents re-
flectien més aviat el pes de la responsa-
bilitat i la dificultat del que els ve a sobre

que no pas l’èpica o l’eufòria d’altres oca-
sions. Tots ells sabien que estaven fent un
pas endavant del qual serà molt difícil fer
marxa enrere.

Però a la foto del dia 9 hi va haver un
gran absent: el partit d’Ada Colau. Els
‘comuns’, que sempre han defensat un
referèndum com a eina per resoldre el
conflicte, s’han desmarcat, almenys de
moment, de la proposta unilateral del
Govern, argumentant que no hi veuen
suficients garanties. Sigui com sigui,
amb la inclusió de la paraula “repúbli-
ca” a la pregunta, feta a instàncies
d’ERC i la CUP, s’intenta seduir els
simpatitzants de Catalunya en Comú
perquè vagin a votar el dia 1 d’octubre
i eixamplin així la participació, fins i tot
encara que els seus dirigents no acabin
donant suport al referèndum.

MANIFESTACIÓ4La resposta de la socie-
tat civil independentista a l’anunci de la
data i la pregunta del referèndum no es va
fer esperar. Dos dies després, diumenge 11
de juny, milers de persones –30.000 se-
gons la Guàrdia Urbana– van recollir el
guant llançat pel Govern en un acte orga-
nitzat per l’ANC, Òmnium i l’AMI a Bar-
celona que va servir per conjurar-se i dei-
xar clar a l’Estat espanyol que no ho tindrà
fàcil per impedir que Catalunya voti el pri-
mer diumenge d’octubre.

“Els catalans votarem aquest 1 d'oc-
tubre, i quan el Govern compleixi amb el
mandat democràtic no estarà sol”, va dei-
xar clar l’exentrenador del Barça Pep
Guardiola, que va posar veu al manifest
de les entitats independentistes i va con-

vertir-se en l’actor principal de la jorna-
da. “El Govern ha de saber que tots i ca-
dascun de nosaltres estarem al seu costat”,
va clamar un Guardiola que va injectar eu-
fòria entre els milers d’assistents a l’acte.

Entre crits de “No esteu sols”, “Vota-
rem” o el clàssic “Independència”, Guar-
diola va voler “deixar ben clar que el prò-
xim 1 d'octubre votarem en un referèndum
per decidir el nostre futur”. “Votarem en-
cara que l’Estat no ho vulgui”, va dir
abans d’apel·lar “a tots els demòcrates d'Eu-
ropa i del món a fer-nos costat en la defensa
dels drets avui amenaçats a Catalunya” i de
titllar l’Estat espanyol d’“autoritari”. “Ara
més que mai acudirem a les urnes: no fa-
llarem!”, va concloure Guardiola. Primer,
però, caldrà que no fallin els polítics.

“El Govern no estarà sol”

» El president Puigdemont i el vicepresident Junqueras posen data al referèndum: 1 d’octubre
» Comença el compte enrere amb dubtes damunt la taula i l’Estat disposat a torpedinar la votació 

“La democràcia ens uneix”
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per Quim Miró

Miro amb perplexitat com la
majoria d’ajuntaments del país,
i també de la zona nord del Baix
Llobregat, reivindiquen la ma-
teixa estratègia política: la par-
ticipació ciutadana. Aquesta
eina s’ha convertit en una mena
d’aigua beneïda en plena rege-
neració política amb la neces-
sitat que l’acció d’un govern s’a-
propi al màxim a la gent. És
com si, de cop i volta, els nos-
tres governants necessitin l’a-
provació constant i immediata
dels electors.

El full de ruta dels governs
passa, ara, per reservar un espai
(i uns diners) en el pressupost
perquè els ciutadans puguin
dir-hi la seva de forma més di-
recta. És temps de compartir
idees i projectes. És temps de co-
mençar a entendre que un po-
ble o una ciutat ja no està su-
peditat únicament a la visió
d’un polític i, menys encara,
del tècnic de torn guiat única-
ment en quadrar els números.
Fins aquí, tot és molt bonic. Ga-
irebé idíl·lic. Però no ens hem de
deixar emportar pel romanti-

cisme. La participació ciutada-
na és una bona eina, però tam-
poc és la mare dels ous. És a dir,
que és bo que el camí de l’acció
política passi cada vegada més
per fer partíceps als ciutadans.
Però cal una participació real i
efectiva. És lloable que els ajun-
taments impulsin els pressu-
postos participatius, però el
més important no acabarà sent
que els ciutadans tinguin la
possibilitat de participar-hi sinó
que hi diguin la seva de debò. 

On són tots aquells que
s’omplen la boca reclamant els
drets com a ciutadans de parti-
cipar activament en la política i
després menystenen el procés
de participació? I els deures
com a ciutadans? La regenera-
ció política no només l’han de fer
aquells que són a primera línia
com a governants. I l’exemple és
Catalunya.. Sense polítics va-
lents no seríem on som, però
sense la participació activa de la
gent, sense un poble actiu i de-
cidit, ni tant sols podríem tenir
l’oportunitat d’afrontar el repte
més gran com a país.

Un diari participatiu

4La participació activa
Un diari plural

per Mariona Isern

4L’optimista pencaire

No el coneixia. Formo part d’a-
quests milers de persones que
mai van conèixer en Carles Cap-
devila però que avui ens hem lle-
vat desitjant que tot fos un mal-
son. Avui tots som una mica
més petits i tots plorem la pèrdua
d’algú que, en més o menor me-
sura, ens ha influït. Les seves lli-
çons i el seu somriure vital ens
han fet millors persones. Hem de
destacar –i no ho fem prou– a les
persones valentes, decidides i
que a pesar de tot, del drama, fan
el que sigui perquè aquest món
sigui una mica millor. Mai més
tornarem a llegir els seus articles.
Aquestes línies que les llegies una
vegada i una altra, en bucle, i do-
naves gràcies perquè algú ho
pogués explicar amb tanta na-
turalitat. En Carles va dir i va es-
criure el que molts pensàvem
però no ens atrevíem a dir.

Estem envoltats de desas-
tres, de polítics corruptes i de
gent amb mala fe. Amb un món
tan horrorós com el que vivim, és
just reconèixer a aquells que el
fan millor i que sobretot, ens fan

pensar. En Carles deia grans co-
ses, coses essencials, amb molt
poques paraules. Ens feia refle-
xionar, ens feia pensar i fins i tot,
ens feia qüestionar la nostra
manera de viure. Ningú mai
s’havia preocupat perquè sent
una infermera davant un malalt
de càncer. Ningú mai no s’havia
preocupat pels mestres, per la fei-
na que fan i per l’amor que po-
sen a la seva professió. Ningú
s’havia preocupat mai per les co-
ses més simples, més senzilles i
més boniques del món. Ell ho va
fer i ens va envoltar a tots d’una
mena de tendresa i de dolçor que
ens acompanyarà sempre, i més
en un món on sembla que im-
porta tot, menys les emocions.

En ell, hi havia una mica de
tots nosaltres. Els seus articles ja
formaran part per sempre més
del nostre ideari, del meu idea-
ri. D’una filosofia de vida que ens
hauria de rodejar a tots, per dol-
ça i honesta. Mai més tornarem
a sentir-lo parlar amb aquella
passió i aquella emoció per edu-
car als altres en els seus discur-

sos a Youtube. Ell va ser capaç de
viure amb una malaltia molt
cruel i tot així en va saber treu-
re la moral, la ironia i el sentit de
l’humor. Quantes vegades m’he
posat a riure veient els seus dis-
cursos on parlava de l’educació!

En Carles era molt més que
un periodista i és per això que
avui no només el plora la seva fa-
mília i els companys del diari
Ara. Era un comunicador ex-
traordinari i un educador. Li
fascinava parlar de l’educació i
sempre amb una perspectiva
irònica, amb petits detalls molt
humorístics. Ell va educar als pa-
res, als professors però també ho
va fer a nosaltres, als fills. Tots
els que el vam llegir i ens vam
impregnar de la seva identitat,
de la seva filosofia de vida i d’a-
quest optimisme –optimisme
pencaire, en deia ell–, avui estem
orfes. A vegades no cal conèixer
algú per plorar la mort. Per sen-
tir el dolor a l’ànima i per com-
partir aquesta ràbia que avui tots
sentim. 

No li tocava. A ell, no.

@andreu_gonzalez: Hi ha persones que
no sabem escriure amb faltes d'ortografia.
Ni tan sols al Twitter o al WhatsApp.
Perdoneu-nos.

@FestaMiquelets: Una delegació de La
Festa dels Miquelets ha participat en
l'ofrena floral a Santa Oliva, patrona d'Olesa
de Montserrat. Un honor! 

@cescesteve: Som decidits i afrontem
les dificultats sense por. Gràcies MHP Car-
les Puigdemont i al Govern pel vostre su-
port.

Parlen els
veïns

Emmanuel
“Aquest estiu mar-
xaré a Les, a Vielha.
Hi aniré amb la
meva dona i la nos-
tra mascota, ja co-
neixem la zona per-
què hi hem anat al-

tres vegades i allà ens trobem com si es-
tiguéssim a casa. Marxarem el mes d’a-
gost, com gairebé tothom”.

Lourdes
“Amb el meu marit
aprofitarem la se-
gona quinzena d’a-
gost per visitar
França. Anirem a
Banyeres de Lu-
chon, Comenges i

també estarem per la zona d'Arties, a la
Vall d'Aran. Voltarem amunt i avall gau-
dint de la fresca i fugir de la calor d’aquí”.

Pere
“Tinc la intenció de
marxar amb la
meva parella, però
estem rumiant en-
cara on anirem. El
destí dependrà de
l’economia i el que

ens permeti. Ens agrada marxar més fora
de temporada, o sigui, el setembre o
l’octubre, perquè s'està més tranquil”.

Maria
“Aquest estiu mar-
xaré de vacances als
Estats Units. Aniré
a visitar uns amics
que hi viuen i tam-
bé aprofitaré per
conèixer aquell

país, em ve molt de gust, perquè no hi he
anat mai. Sóc aficionada al bàsquet i allà
s’hi juga la millor lliga del món”. 

Quin viatge faràs aprofitant les vacances d’estiu?
per Quim Miró

Opinió en 140 caràcters
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DRETS SOCIALS4La conse-
llera de Treball, Afers Socials i Fa-
mílies i els promotors de la Ini-
ciativa Legislativa Popular per a
una Renda Garantida de Ciuta-
dania van signar el passat 15 de
maig un acord històric que farà
possible la tramitació d’una llei al
Parlament per garantir aquest
nou dret. La Renda Garantida de
Ciutadania permetrà assegurar
els ingressos mínims de les per-
sones que es troben en situació de
pobresa, al mateix temps que
també permetrà que puguin pro-
mocionar-se cap al món laboral i
combatre les desigualtats.

Aquest nou acord implica que
aquesta prestació serà inicialment,
en els casos individuals, de 564 eu-
ros, tot i que creixerà fins als 664 eu-
ros el 2020. A les llars amb dos
membres la quantitat que es rebrà
serà de 836 euros, una xifra que arri-
barà als 996 euros el 2020. Per úl-
tim, per cada fill –fins a un límit de
tres– es rebran 75 euros. Aquests
75 euros passaran a ser 100 el
2020.  Fins aleshores, el desplega-
ment serà progressiu. Quan s’arri-
bi als 664 euros al mes, la xifra equi-
valdrà  al 100% de l’Índex de Ren-
da de Suficiència de Catalunya

(IRSC). Quan s’apliqui aquest 100%,
el màxim serà de 1.200 euros al
mes per a les famílies de dues
persones amb un total de tres fills.
Cal remarcar que, si una persona re-
butja una feina, perdrà el dret a ac-
cedir a aquesta ajuda.

“UN ACORD DE PAÍS”
Durant l’acte de presentació de l’a-
cord, Bassa va afirmar que “aquest
és un nou dret social que con-
querim gràcies a un acord de país,
el primer dret de l’etapa postcrisi”.
La consellera va afegir que l’acord
implica “un canvi de paradigma
que ataca les desigualtats, fent
que totes aquelles persones que
són vulnerables puguin ser actives
a la societat, i que està vinculat a un
acompanyament per a la inserció
social i laboral, perquè el treball és
la primera política social”.

La titular de Treball, Afers So-
cials i Famílies també va remarcar
la importància de l’acord entre el
govern i els promotors de la ILP,
al mateix temps que va afirmar
que “hem conquerit aquest dret
subjectiu amb responsabilitat i
coherència. Avui és la generositat
de tots i totes el que ha permès
arribar a aquest acord”.

Ara la Renda Garantida de
Ciutadania ha de ser tramitada
com a llei al Parlament i es preveu
que comenci la seva aplicació el
mes de setembre d’aquest any
amb un 85% de la prestació. La im-
plementació es durà a terme du-
rant quatre anys, fins a l’abril del
2020, quan tots els beneficiaris ja
en cobraran el 100%. Durant
aquest temps, una comissió farà
un seguiment per tal d’avaluar l’a-
plicació i modular els canvis ne-
cessaris per a fer-la efectiva.

En aquest sentit, Bassa va as-
segurar que “no serem només el
Govern qui dirà en cada moment
qui necessita la renda garantida,
sinó que estarem acompanyats
dels agents econòmics, socials i
del tercer sector, amb qui ani-
rem veient com anem modulant
la Renda Garantida de Ciutadania”.

En la signatura de l’acord
també hi van ser presents re-
presentants de federacions i en-
titats del tercer sector, promotors
de la ILP, patronals (Foment i PI-
MEC), sindicats (UGT i CCOO) i en-
titats municipalistes, com ara la
Federació de Municipis de Cata-
lunya (FMC) i l’Associació Catala-
na de Municipis (ACM).

Per una vida digna
»Govern i entitats promotores firmen l’acord per fer possible la Renda Garantida de Ciutadania 
»Es començarà a aplicar de forma progressiva des d’aquest setembre i fins a l’abril del 2020

REQUISITS4Podran obtenir la
Renda Garantida de Ciutadania to-
tes aquelles persones majors de 23
anys amb dos anys de residència
a Catalunya i que hagin esgotat to-
tes les prestacions i no tinguin un
patrimoni superior a la primera re-
sidència. Tot i així, existeixen al-
gunes compatibilitats amb ajuts
socials, com són les prestacions
derivades de la llei de dependèn-
cia, així com les famílies que rebin
beques de transport i menjador
escolar. Les altres ajudes són com-
patibles i alhora computables.

Una altra exempció que con-
templa l’acord és per a les famílies

monoparentals amb contractes
a temps parcial que tinguin una
renda inferior a l’Indicador de
Renda de Suficiència de Catalun-
ya (IRSC). Aquestes famílies podran
rebre la prestació fins a arribar a
aquest topall.

Les persones que vulguin
adquirir la Renda Garantida de
Ciutadania hauran de sol·licitar-
la a través de les oficines del Ser-
vei Públic d’Ocupació de Cata-
lunya. Posteriorment, des del
Departament de Treball se’ls tra-
çarà el pla d’inserció laboral i, en
cas que sigui necessari, se’ls de-
rivarà cap als serveis socials.

Qui se’n beneficiarà?

Tot el que has de saber de la Renda Garantida de Ciutadania. Infografia: Oscar Murillo / Línia

ensenyament.gencat.cat
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L’Entrevista

Abans d'entrar en les re-
ceptes, al llibre hi expli-
ques els tipus de gra que

hi ha, per saber amb qui ens ju-
guem els quartos.
Sí, perquè no podem començar la
casa per la teulada. Cal establir una
base sòlida sobre la qual cons-
truir tota la resta: comencem par-
lant de grans d’arròs, de sofregits,
de brous i de picades, els principals
components d'un guisat d'arròs. I
tot seguit expliquem com tractar
les verdures, les carns i els peixos
que intervenen en el resultat final.

Què té l'arròs que t'apassiona
tant? Potser és que accepta un
ampli ventall d'ingredients i que
pot ser cuinat de moltes maneres?
No em considero un especialista
fent arrossos, però en sóc un estu-
diós. M'agrada saber-ne l'origen i
com es cultiva; què fa que un gra si-
gui diferent d'un altre, què els fa es-
pecials i com es comporten davant
la cocció. Conèixer-los t’aporta la lli-
bertat necessària per provar noves

fórmules i tenir-hi probabilitats
d'èxit. I sí, la capacitat de l'arròs de
ser parella de ball de molts ali-
ments permet infinites melodies, i
això ho trobo fascinant.

A la cuina cal tècnica i conèixer a
fons els ingredients, i també ima-
ginació i capacitat d'adaptació.
És importantíssim no tallar les ales
a qui vol volar. Com a formadors,
hem d'advertir de les dificultats,
aportant-hi solucions o millores;
identificar els errors i mirar de re-
conduir el que ens pugui semblar

condemnat al fracàs. No podem
menysprear les idees dels altres. Cal
generar il·lusió, no frustració.

Com educa els fills a taula algú
amb la teva cultura gastronòmica?
L'educació envers el menjar és un

esforç diari, de perseverança i pa-
ciència. Mirem d'ensenyar-los ju-
gant i despertant-los la curiositat.
La passió per la gastronomia i el
menjar, a casa, es viu com una cosa
natural. I hi ha dues coses bàsiques
que hi ajuden molt: seure tots
junts a l'hora de dinar o de sopar,
sense distraccions, ni televisió ni
mòbils; i arribar a la taula amb
gana, és a dir, sense haver mal-
menjat entre hores.

Com sol ser habitual en aquest
ofici, vas començar de mosso
de cuina. Què en queda d'aquell
nano? 
Aquell nano era un pencaire, un
paio atrevit i agosarat. He millorat
en les formes i espero que també
en el fons. D'aquell nano en que-
den la il·lusió, la responsabilitat, la
cultura de l'esforç i les ganes de se-
guir aprenent.

Dediques el llibre al teu pare i a
moltes altres persones properes,
com ara l'Antonio Calderón de la
Barca, "per descobrir-me la cui-
na i ensenyar-me a pentinar l'a-
rròs amb cura". 
Al meu pare, el primer, sí; cada dia
el trobo més a faltar... L’Antonio és

el meu oncle matern. A la seva cui-
na d'El Central del carrer d’Estruc
de Barcelona hi vaig aprendre a
moure’m entre fogons, a netejar
neveres, a gestionar un magatzem.
M'hi va acollir, em va regalar tot el
que sabia i em va donar ales per
volar. Allà hi vaig descobrir un
ofici que m'ha ocupat professio-
nalment i personal des d'aleshores.

Has estat professor a la Hof-
mann i en moltes altres escoles
i tallers, què n'has après dels
alumnes? 
Que són molts els camins possibles,
que no hi ha una única manera d'a-
conseguir les coses. Que la passió
per la cuina té mil cares i que la di-

versitat és la nostra riquesa. Sem-
pre queden coses per aprendre.

També fas ràdio, tens un bloc, es-
crius articles, llibres... 
M'apassiona la docència, compar-
tir coneixements amb qui vol
aprendre. Gaudeixo moltíssim in-
vestigant el passat i el present de
la nostra cuina, i divulgant-lo. 

A qui creus que pot agradar més
aquest Escuela de arroz?
A tots aquells que senten debilitat
pels arrossos; als que tenen dubtes
a l'hora d'enfrontar-se amb un arròs
a casa; als curiosos i a la gent de bon
menjar; als aficionats a la bona tau-
la i a tots els estudiants de cuina. 

“L'arròs pot ser parella
de ball de molts aliments,

i això és fascinant”

“La gastronomia i

el menjar, a casa,

es viu com una

cosa natural”

Perfil | De marmitó a xef i divulgador amb les idees molt clares
Bueno (Barcelona, 1968) és un cuiner amb més de 30 anys d'experiència. Diu que aquest ofici dur però
fascinant va atrapar-lo de ben jove. Ha treballat en tota mena de cuines i també ha passat uns anys a la

prestigiosa Escola d’Hostaleria Hofmann, primer d'alumne i, després, de professor. Actualment és el
xef del restaurant Ca l’Esteve (Castellbisbal), bibliòfil apassionat, blogaire i divulgador incombustible.

Xesco Bueno / Xef del restaurant Ca l’Esteve

Xesco Bueno combina la responsabilitat de dirigir la cuina de Ca l'Esteve amb la
divulgació i la formació. Fa cursos al Sabores Taller de Cocina, en centres cívics i 
escoles com La Mercè, a Martorell. Estudiós dels arrossos, ara publica Escuela 
de arroz (Larousse, 2017) amb gairebé seixanta receptes i algunes coses més.

Jordi Benavente
MARTORELL

Foto: Marian Montero
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PATRIMONI4La Diputació de
Barcelona restaurarà l’arc romà
del Pont del Diable –el monu-
ment patrimonial de Martorell
per excel·lència– tot i que no
n’ha confirmat la data d’inici d’e-
xecució del projecte elaborat
pel Servei de Patrimoni Arqui-
tectònic Local (SPAL) i que ha
lliurat a l’Ajuntament de Mar-
torell. El projecte de restauració
té com a objectiu principal una
intervenció per mantenir la
imatge actual, que és la matei-
xa que ha tingut el monument,
com a mínim, durant els darrers
dos-cents anys.

L’arc romà honorífic del pont
del Diable de Martorell és mo-
nument datat del segle I aC que
formava part de la Via Augusta
i que donava accés triomfal a
l’antic pont romà sobre el riu Llo-
bregat. El projecte d’intervenció
s’ha dut a terme a partir del co-
neixement previ que es disposa
de les diferents obres realitzades

al llarg dels anys en aquest mo-
nument, amb una primera in-
tervenció de consolidació i de po-
sada en valor del monument
feta l’any 1926 per l’aleshores
Servei de Conservació i Catalo-
gació de Monuments de la Di-
putació de Barcelona, sota la
direcció de l’arquitecte Jeroni

Martorell. En els treballs previs
realitzats a partir del 2011, es va
fer en un seguiment acurat de to-
tes i cadascuna de les lesions de
l’arc, per conèixer la seva inci-
dència en la conservació del mo-
nument. L’arc ha estat cobert per
una xarxa de protecció per evi-
tar possibles despreniments.

L’arc romà del Pont del Diable data del segle I aC. Foto: Diputació

La Diputació restaurarà 
l’arc romà del Pont del Diable 

» El projecte preveu la conservació del monument per a 200 anys
» Les darreres obres de rehabilitació es van portar a terme el 1926

PARTICIPACIÓ4La creació d’un
parc inclusiu amb elements de
jocs per a infants amb discapa-
citats ha estat la proposta més
votada per la ciutadania de Mar-
torell en els primers pressupos-
tos participatius de la història.
Finalment, el pressupost desti-
nat al procés participatiu per als
joves i adults –160.000 euros–
permetrà fer realitat 5 propostes. 

A banda del parc inclusiu,
també es portaran a terme els
projectes de creació de vies es-

colars segures, la restauració
dels elements festius de la cul-
tura popular –gegants, diables i
capgrossos–, un rocòdrom, i la
dotació de wifi gratuïta en di-
versos equipaments municipals. 

Hi han participat 2.055 ciu-
tadans, 638 infants d’entre 9 i
11 anys i 1.417 persones majors
de 16 anys. La participació en
els pressupostos participatius de
la ciutadania adulta ha estat
d’un 6,2%, que supera la mitja-
na, segons un estudi.

PROMOCIÓ4Martorell va su-
perar amb escreix les expectati-
ves per seguir sent la seu anual
de la Festa del Futbol Català.
Després de tres edicions conse-
cutives i sent l’escenari de qua-
tre de les vuit edicions que s’han
disputat, tot fa preveure que la
Federació Catalana de Futbol
(FCF) seguirà apostant per Mar-
torell en futures edicions.

La construcció d’un nou pa-
velló esportiu a tocar del Com-
plex Esportiu Torrent de

Llops –les obres es van iniciar la
setmana passada– serà un valor
més afegit per concentrar tota la
Festa del Futbol Català en l’a-
nella esportiva de Can Cases.
“Sens dubte, quan disposem del
nou PAV-3 millorarem la nostra
proposta. Les obres començaran
aquest estiu i esperem que en
dos anys sigui la seu de les finals
de la Copa Catalunya de futbol
sala base”, explica l’alcalde Fo-
nollosa. Durant tres dies, els
millors clubs de Catalunya van

disputar prop d’una quarantena
de partits a Martorell. 

L’alcalde diu que “ens trobem
ubicats geogràficament de ma-
nera estratègica i, a més, tenim
una de les millors instal·lacions
esportives del país, segons la
FCF. Estem molt orgullosos d’a-
collir uns campionats com
aquests que ens situen en el
mapa esportiu del país”. La FCF
podria acabar instaurant Mar-
torell com a seu fixa de la Festa
anual del futbol català.

Festa | Martorell participarà en la Festa Major de Chevilly-Larue
Una delegació de l’Ajuntament ha visitat la població francesa de Chevilly-Larue, agermanada amb 

Martorell des de fa 25 anys. La visita institucional coincidirà amb la Festa Major del municipi francès, 
on actuarà el grup martorellenc de percussió La Martukada segons informa el web municipal. L’abril 

passat, l’Orquestra Filharmònica de Chevilly-Larue va actuar en la Fira de Primavera de Martorell.

Els infants han participat en els pressupostos participatius. Foto: Ajuntament

Seu de la festa del futbol català

La martorellenca Laia Martret va ser campiona a casa seva. Foto: MEsport 

Els ciutadans trien la creació
d’un parc infantil inclusiu



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517 11 | línianord.catJuny 2017



| 12
Martorelllínianord.cat Juny 2017

POLÍTICA4El Tribunal Supe-
rior de Justícia (TSJC) ha admès
a tràmit la querella de la fiscalia
contra la consellera de Gover-
nació, Meritxell Borràs, i el ja ex-
secretari del departament, el
martorellenc Francesc Este-
ve –recentment nomenat cap
dels serveis jurídics de la Gene-
ralitat–, pels presumptes delic-
tes de desobediència, prevari-
cació continuada i malversació
de cabdals públics en relació a la
licitació de la compra d’urnes. 

La fiscalia considera que
haurien pogut cometre aquests
delictes arran de la publicació al
Diari Oficial de la Generalitat, el
9 de maig, de l’anunci que con-
vocava empreses perquè sub-
ministressin urnes, que han de
servir per poder fer el rederèn-
dum de l’1 d’octubre. Un anun-
ci que estava signat per Esteve i
que indica que l’entitat adjudi-
catària és el departament de
Governació, del qual Borràs n’és
la titular. 

Borràs i Esteve van rebre la
querella el dia 20 al Palau de la
Generalitat envoltats per tots els
consellers de govern encapçalats
pel president, Carles Puigde-
mont. La portaveu del Govern,
Neus Munté, va assegurar poc
després en roda de premsa que

la querella “és preventiva” i que
no té “cap base jurídica”. 

La interlocutòria del TSJC
indica que els dos querellats
“van adoptar mesures encami-
nades a obtenir els mitjans amb
els quals poder celebrar el refe-
rèndum” i que no hi ha trans-
parència en la publicitat de la
contractació de les urnes. A
més, destaca que hi ha un con-
veni de col·laboració pel qual
l’Estat cedeix el material ne-
cessari a la Generalitat perquè

celebri eleccions, un fet que
treuria sentit, considera el tri-
bunal, a la compra d’un material
que l’executiu català pot acon-
seguir de manera gratuïta.

La consellera Borràs va la-
mentar que la querella que han
rebut “només s’entén en un es-
tat urnafòbic i demofòbic”,
mentre que Esteve va refer-
mar el seu compromís amb la
causa. “Som decidits i afrontem
les dificultats sense por”, va
escriure a les xarxes socials.  

Escenificació de la rebuda de la querella. Foto: Generalitat

El jutge accepta a tràmit la
querella contra Esteve i Borràs

Buenos Aires rehabilitarà les
façanes amb ajuts municipals
OBRES4L’Ajuntament i l’Asso-
ciació de Veïns de Buenos Aires
han signat un conveni de col·la-
boració per subvencionar les
obres de rehabilitació de les fa-
çanes dels edificis de la primera
fase del barri. Els propietaris
hauran de fer-se càrrec de menys
de la meitat de l’import total de
l’obra, mentre l’Agència de
l’Habitatge de Catalunya, la Di-
putació i l’Ajuntament assumi-
ran el gruix del pressupost.

Així, l’Agència de l’Habitatge
de Catalunya, la Diputació de
Barcelona i l’Ajuntament sub-
vencionaran el 55% de l’obra,
que tindrà un cost aproximat
d’1,5 milions d’euros. Els veïns
hauran de fer-se càrrec del 45%
del cost restant. “Sense el nostre
concurs seria difícil fer aquesta
important obra perquè s’han de
renovar els revestiments de tots
els edificis de la fase 1, tant dels
blocs alts de 12 pisos com dels

baixos de 5. El paviment es co-
mença a degradar i, en alguns ca-
sos, a presentar perill”, apunta
l’alcalde Fonollosa, que també ha
avançat que el conveni tindrà
una vigència de quatre anys i que
les obres començaran en breu.

EXPLOTA UN QUADRE ELÈCTRIC
Una sobrecàrrega elèctrica po-
dria ser la causa de l’explosió
d’un quadre de comptadors de
llum de l’edifici situat al núme-
ro 12 del carrer de Buenaventu-
ra Pedemonte, al barri de Bue-
nos Aires. Els fets van ocórrer la
matinada de l’11 de juny passat
quan a les 5, aproximadament,
els Bombers van rebre una tru-
cada dels veïns alertant d’una ex-
plosió del quadre elèctric. 

Una dotació de bombers es
va desplaçar fins al lloc dels
fets i després de comprovar que
no s’havien produït danys, a
banda de la caixa elèctrica.
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La coral infantil Ars Nova
versiona  ‘El petit Príncep’

MÚSICA4La secció infantil de la
Coral Ars Nova van escenificar El
petit príncep. El Musical, el 18
de juny passat al Centre Cultu-
ral. Un espectacle, basat en la no-
vel·la d’Antoine Saint-Exupéry,
en el qual la música, les veus i la
interpretació van fer descobrir
als petits i reviure als grans un
viatge fascinant. 

La coral martorellenca va
oferir una adaptació del musical

dirigit per Manu Guix, Àngel
Llàcer i La Perla 29. L’especta-
cle va comptar amb la col·labo-
ració de sis cantants de la secció
d’adults de la coral i amb la in-
tervenció de la professional Alí-
cia Lorente.

L’Ars Nova prepara la seva
presència al festival PAS, el diu-
menge 23 de juliol amb l’estre-
na Carmina Burana amb Per-
cussions de Barcelona. 

Mans Mercedàries farà el 23è
camp de treball a l’Equador

SOLIDARITAT4L’ONG Mans
Mercedàries farà del 6 de juliol
al 7 d’agost el 23è camp de tre-
ball a l’Equador. Més d’una vin-
tena de voluntaris de l’oenegé
martorellenca es traslladaran
fins a Sud-Amèrica per recons-
truir l’escola Mercedes de Cal-
ceta, que l’abril passat, va que-
dar totalment destrossada pel
pas d’un terratrèmol.

Durant aquestes setmanes,
Mans Mercedàries ha recaptat
prop de 6.500 euros a falta de
recollir les donacions fetes pels
clients dels comerciants de
Martorell en les guardioles so-
lidàries repartides entre un
centenar de comerços locals.

En el tradicional concert so-
lidari, que fa anualment l’oene-
gé, va servir per recaptar 780 eu-
ros entre el centenar d’assistents
al concert solidari de la coral
Gospel Feelings, de Molins de
Rei, a l’església de Santa Maria
de Martorell.

Al llarg d’aquest curs, Mans
Mercedàries ha organitzat la
botiga solidària, on han venut
cava i samarretes; el teatre so-
lidari amb l’obra Arsènic i pun-
tes de coixí, el musicalMamma
Mia amb els alumnes de l’es-
cola La Mercè l’espectacle Bom-
bolles Solidàries de Pep Bou i
la Jornada Solidària del Club
Bàsquet La Mercè.

CULTURA4Tintín va ser un per-
sonatge de ficció que protago-
nitzava la sèrie de còmics Les
aventures de Tintín,  creat pel
dibuixant belga Georges Remi,
més conegut com a Hergé. Les
seves aventures es van comen-
çar a publicar per fascicles l’any
1929 i encara són presents ac-
tualment.

Les històries del jove repor-
ter intrèpid, acompanyat del seu
inseparable gosset Milú, es van
reviure en una trobada tintinai-
re que va tenir lloc a Martorell.
La trobada va ser proposada
per un martorellenc apassionat
per Tintín, el pastisser local Ra-
mon Artigues. El president de
l’Associació 1001, Jordi Duch, va
dir que “Artigues va proposar fer
aquesta Jornada Tintinaire i des
de 1001 vam voler donar suport
a aquesta iniciativa”.

Com a complement de la
jornada, la Biblioteca Marto-
rell acull la mostra Jo encara di-
ria més, un recull de llibres tin-
tinaires de la col·lecció personal
del martorellenc Artigues. En
la jornada s’hi podien trobar
des de còmics fins a tasses, fi-
gures, samarretes i fins i tot da-
vantals. També hi ha hagut un
concurs de dibuix d’il·lustra-
cions del còmic i una parada de

productes per a gossos de la
botiga El Graner de la Vila, per
fer un homenatge també a Milú,
la mascota d’en Tintín. 

Un dels moments més es-
pecials de la trobada va ser la
presència d’una munió de cot-
xes i motos clàssics, tots ells
apareguts en alguna ocasió als
còmics d’Hergé, amb la qual ha
col·laborat l’Associació de Mo-
tos Clàssiques i Antigues (AM-
CAM). Diverses joies del motor
que marquen una etapa decisi-
va en el creixement de molts in-
fants a través de Tintín.

LA CATALUNYA ‘TINTINAIRE’
Catalunya és, a banda de les co-
munitats francòfones i flamen-
ques, la regió d’Europa on hi ha
presència tintinaire, i la 1001
Associació Catalana de Tinti-
naires compta actualment amb
400 socis actius. Duch assegu-
ra que les històries d’aquest
periodista tenen diferents atrac-
tius. “Quan ets un infant i obres
el llibre, t’atrauen els dibuixos
i els colors, però com et vas fent
gran, descobreixes que a Tintín
hi ha molts valors com l’amis-
tat o la solidaritat”. 

El fenomen de Tintín va reunir els fans a Martorell. Foto: Ajuntament

Martorell reviu el món d’Hergé
i esdevé capital tintinaire
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Una consulta popular manté
el nom de l’Escola de Castellví
ENSENYAMENT4L’escola de
Castellví mantindrà el nom de
Mare de Déu de Montserrat,
d’acord amb els resultats de la
consulta celebrada al col·legi
entre l’1 i el 9 de juny.  El resul-
tat de l’escrutini va ser molt
clar: 173 vots a favor de no can-
viar el nom del centre, per 79
vots en contra.

En la participació del refe-
rèndum hi van ser cridats l’a-

lumnat actual del centre, fami-
liars de l’alumnat actual, exa-
lumnes de l’escola, habitants de
Castellví de Rosanes, mestres ac-
tuals del centre i exmestres i per-
sonal no docent. 

Durant el curs s’ha fet una
campanya per explicar la histò-
ria de l’escola amb el projecte
Sóc, ets, som i amb una xerrada
impartida per Imma Seuva, qui
va ser mestre del centre.

Els padrons històrics del 1866
al 1955 seran digitalitzats

CULTURA4Els padrons històrics
de Castellví de Rosanes com-
presos entre el 1866 i el 1955, ac-
tualment dipositats a l’arxiu co-
marcal de Sant Feliu de Llobre-
gat, es digitalitzaran a través
del projecte intercomarcal ‘Xar-
xes’, que abasta diferents muni-
cipis del Baix Llobregat i l’Alt Pe-
nedès. Aquesta iniciativa pretén
desenvolupar tècniques infor-
màtiques per construir xarxes
amb informació social del passat

a partir dels habitants registrats
als padrons dels segles XIX i XX,
posant així a l’abast de la ciuta-
dania un gran volum d’infor-
mació i dades a les quals, per la
seva complexitat o laboriositat,
no tothom pot tenir accés. 

El projecte ‘Xarxes’ compta
amb la implicació del Centre de
Visió per Computador, per tal
d’assolir la transcripció semiau-
tomàtica dels textos manuscrits,
una tasca molt laboriosa. 

MEDI AMBIENT4L’Ajuntament
de Castellví de Rosanes ha rea-
litzat les darreres setmanes tre-
balls d’obertura de noves zones
de franja de protecció contra els
incendis forestals, els tallafocs.
Les actuacions han abastat un
total d’1,24 hectàrees repartides
entre els barris del Taió i de Can
Sunyer. Aquests treballs d’o-
bertura són complementaris als
de manteniment, que es realit-
zen anualment, i que comença-
ran pròximament.

L’actuació d’obertura d’a-
quests espais ha comportat fei-
nes tant de reducció de la den-
sitat dels arbres com la tal·la dels
matolls, d’acord amb les pres-
cripcions del Pla de prevenció
d’incendis a les urbanitzacions
(PPU) i a la normativa vigent en
l’àmbit de la prevenció d’incen-
dis, concretament el decret
123/2005 de la Generalitat de
Catalunya. Aquestes franges de
protecció són de 25 metres d’am-
plada. L’actuació s’ha fet amb el
suport d’una subvenció de la
Diputació de Barcelona.

Les feines de manteniment
de les franges perimetrals de
protecció contra els incendis fo-
restals corresponents a l’any
2017 s’iniciaran pròximament.
Aquests treballs es duen a terme
d’acord amb una planificació
biennal. L’any passat, les actua-
cions van abastar unes 11 hectà-
rees de franges de protecció re-

partides entre els barris de Can
Sunyer i del nucli urbà. 

En paral·lel a les actuacions
municipals per a la prevenció
dels incendis i la protecció da-
vant dels mateixos, des de l’A-
juntament es recorda que és
molt important tenir sempre la
màxima precaució en la zona
boscosa en terreny municipal.

La nova franja de seguretat al barri del Taió. Foto: Ajuntament

L’Ajuntament impulsa nous
tallafocs per evitar incendis

Lleure | Tot a punt per al Casal d’Estiu
Del 26 de juny al 28 de juliol tindrà lloc el Casal d’estiu 2017 de Castellví de Rosa-
nes, a les dependències de l’escola Mare de Déu de Montserrat. Està adreçat a in-

fants i joves de 3 a 14 anys. Els inscrits poden assistir-hi en horari de matí o de
matí i tarda. El casal serà ofert per Prat Actiu, adjudicatària del concurs.
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POLÍTICA4El mateix dia que el
Govern de la Generalitat va
anunciar la pregunta i la data de
l’1 d’octubre per al referèndum
sobre el futur polític de Cata-
lunya, l’alcalde de Sant Andreu
de la Barca, Enric Llorca, va as-
segurar que “tant el president del
Govern com el vicepresident sa-
ben que el referèndum no s’a-
rribarà a celebrar i que haurem
d'anar a unes eleccions antici-
pades i continuarem amb el ma-
teix impàs que fins ara”. 

El socialista Llorca assenya-
la que, mentre que el Govern fa
“populisme i promeses que no es
poden complir”, són els ajunta-
ments els que treballen “dia a dia
per solucionar els problemes de
les persones”.

La direcció del PSC a Cata-
lunya ha elaborat un argumen-
tari perquè els seus alcaldes, re-
gidors i altres càrrecs electes
sàpiguen com han d’actuar si el
govern de la Generalitat sol·lici-

ta col·laboració als ajuntaments
per organitzar la consulta. Així,
la direcció socialista insta aquells
que tinguin responsabilitats mu-
nicipals a negar tot ajut institu-
cional per a la celebració de l’1-
0. En aquest sentit, Llorca reco-
neix que “sempre” actuaran em-
parant-se en la llei i deixa clar
que no faran res “que no estigui
d'acord amb la llei”. A més, diu
que  demanaran un informe al

secretari municipal per saber
com han d'actuar “davant d'un
possible referèndum”.

Al marge del referèndum,
l’alcalde socialista ha criticat “la
inactivitat del Govern”, que se-
gons Llorca, “arriba en el pitjor
moment, després de la greu
crisi viscuda i de la que co-
mencem a sortir. Dir que tot s’a-
rreglarà si Catalunya és inde-
pendent és fer demagògia”.

L’alcalde Llorca no és partidari del referèndum. Foto: Arxiu

L’alcalde Llorca assegura 
que el referèndum “no es farà”

» “Sempre actuarem emparant-nos en la llei”, adverteix el socialista
» El batlle demanarà un informe al secretari per saber com actuar

Una donació permet ampliar
la documentació de l’Arxiu

PATRIMONI4L'Ajuntament de
Sant Andreu de la Barca ha in-
crementat el fons del seu arxiu
històric gràcies a la recent ces-
sió de diferents documents per
part d'Anna Maria Oriol, nebo-
da de Catalina Moncanut, que va
ser mestra de la ciutat entre els
anys 1920 i 1946. La documen-
tació que aquesta persona ha do-
nat a l’Arxiu municipal són fo-
namentalment documents i fo-
tografies que van des de 1922
fins a 1946.

L'alcalde de Sant Andreu de
la Barca, Enric Llorca, ha su-

bratllat la importància de la do-
nació i ha destacat que “aquest
material ha passat de formar
part de la memòria individual a
la memòria col·lectiva”.

D'entre les fotografies cedi-
des hi ha diverses de grups es-
colars que tenien Moncanut
com a mestra i ara, amb la
col·laboració de persones grans
de la ciutat, es tractarà de defi-
nir qui eren els seus integrants.
També hi ha una fotografia de
les Escoles Velles durant la seva
construcció, que serviran per
il·lustrar la història de la ciutat.

Els joves podran gaudir d’un
casal tecnològic durant l’estiu
TECNOLOGIES4Aprendre a dis-
senyar un videojoc, descobrir
els secrets de la programació o
dibuixar un món virtual són al-
gunes de les propostes per pas-
sar l’estiu de les persones que en-
guany participin en la primera
edició del casal tecnològic que es
farà a Sant Andreu de la Barca.

El programa, que suposa una
forma diferent de passar l’estiu,
s’adreça a joves estudiants de se-
cundària i es farà de dilluns a di-
vendres de 9:30 a 13:30 hores a
l’Espai Jove. El taller té capaci-
tat per a uns 20 joves que podran

conèixer el món dels videojocs i
participar en la història, el dis-
seny i la producció de pròpia cre-
ació de la mà d’experts.

El regidor de Noves Tecno-
logies, Xavi Pla, ha destacat que
“la proposta és una manera al-
ternativa i nova de passar l’estiu
aprenent quelcom que pot en-
dinsar els joves en un nou món
laboral”. Pla ha recordat “l’aposta
del govern municipal per les
noves tecnologies i aquest casal
va en aquesta línia”. Els ins-
crits al curs tecnològic rebran
unes ulleres de realitat virtual.

Assistència i cultura per a la
Casa Estrada i la Masia Sunyer
PATRIMONI4La Casa Estrada,
que antigament acollia una es-
cola bressol, es dedicarà a l'àm-
bit assistencial i la Masia de
Can Sunyer a equipament cul-
tural. Aquest és el resultat de la
pregunta formulada per al go-
vern de Sant Andreu de la Bar-
ca als ciutadans.

La votació popular va regis-
trar 1.707 vots, encara que 629
es van invalidar perquè les per-
sones que s'havien pronunciat

no estaven empadronades a
Sant Andreu de la Barca, un re-
quisit imprescindible. Les vo-
tacions s'han fet a través d'una
plataforma virtual a la qual es
podia accedir directament des
de la pàgina web municipal
(www.sabarca.cat). L'alcalde
Llorca, ha valorat “molt positi-
vament” la iniciativa i ha su-
bratllat “l’alta participació dels
veïns, una prova de la seva im-
plicació en el futur de la ciutat”.

Lleure | Dediquen l’skate park a Ignacio Echeverria
Ignacio Echeverria, el jove espanyol que va morir durant l’atac terrorista de

principis de mes a Londres i que era un aficionat al skate, donarà nom 
a l’skate park del municipi. El consistori aprovarà la proposta el 29 de 

juny en sessió plenària i traslladarà l’acord a la família de la víctima. 
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FESTA4El Porxo de Santa Oli-
va va quedar-se petit durant la
tradicional ofrena floral a la pa-
trona d’Olesa de Montserrat.
Gairebé totes les entitats, em-
preses i particulars que van fer
la seva ofrena a la patrona amb
flors i plantes molt diverses, en-
tre les que no hi van faltar les
branques d’olivera. 

Després de l’ofrena floral,
la majoria dels assistents van
participar en la tómbola benèfica
que organitzaven les Germa-
nes de la Caritat de Sant Vicenç
de Paül. A banda de retre ho-
menatge a la patrona, també va
ser una mostra de la cultura po-
pular catalana, gràcies a les ac-
tuacions d’entitats com l’Esbart
Olesà, Olesa Sardanista, o l’Arrel
Acció Cultural.

La festa de Santa Oliva dis-
tingeix, també, la dona i l’home
de més anys residents al muni-
cipi: Maria del Sagrario Garcia
Campos (1928) i Manuel Martí-

nez Marlote (1934). El premi al
nen més petit va ser per Antonio
David Pérez Fernández (2016).
Finalment, enguany, el premi al
portal més ben guarnit va ser per
Cal Perdut, del número 28 del
carrer de Santa Oliva. 

Les activitats de la festa de
Santa Oliva van portar una nova
edició de la fira de l’oli i l’arte-
sania, organitzada per l'Asso-
ciació de veïns del Casc Antic,

que ha agafat el relleu de l'eixi-
da de l'Art. Nombroses parades
d’artesania i alimentació van
omplir el carrer d’Alfons Sala i la
plaça de les Fonts, on també es
podia degustar i comprar l'oli
que produeix la SAT Oliveraires
Palomar Olesana. Un programa
familiar, adreçada als infants, i
les actuacions de Mesclat i la Co-
bla Catalana dels Sons Essencials
van cloure la festa.

Ofrena floral a Santa Oliva. Foto: Ajuntament/Jaume Morera

Olesa homenatja la patrona
amb una concorreguda ofrena

PRESONS4El tancament de la
Model ja ha tingut conseqüències
per a les presons de Brians 1 i 2,
a Sant Esteve Sesrovires. Com a
mínim així ho alerten des del sin-
dicat UGT-Presons en un co-
municat on asseguren que en els
últims anys s’està trencant la
dinàmica de reducció de l’ocu-
pació dels centres penitencia-
ris, cosa que podria provocar
“l’inici del col·lapse del sistema”
de presons. UGT assegura que tot
plegat és fruit del “perillós joc al
qual va decidir jugar el Govern”
quan va apostar pel tancament
efectiu de la Model “sense tenir
un centre de substitució”. 

Segons fonts del sindicat, els
quatre mòduls de règim ordina-
ri del centre penitenciari de
Brians 1 “estan al 95,2% de la
seva capacitat màxima”. A més,
els set mòduls del centre peni-
tenciari de Quatre Camins estan
al 96,39% i els 14 mòduls del cen-
tre penitenciari de Brians 2, al
80,88%. Davant d’aquesta nova
situació, el sindicat alerta que la

massificació dels centres peni-
tenciaris “sempre ve acompan-
yada d’un increment de la inse-
guretat, així com d’un potencial
augment de les situacions de
risc i de les agressions”, les quals,
recorden, “ja anaven incremen-
tant perillosament al llarg dels
darrers tres anys”.

Fonts del departament de
Justícia consultades per Línia
Nord ofereixen unes dades d’o-
cupació similars a les que dóna el
sindicat, però matisen que estan
per sota de la capacitat “recoma-
nable o adequada” de les pre-
sons –descarten parlar de pobla-
ció màxima, tal com fa el sindi-

cat–. En el cas de Brians 1, deta-
llen aquestes fonts, la quantitat de
reclusos adequada és de 1.426, i
ara per ara n’hi ha 1.283. En el cas
de Brians 2, la població peniten-
ciària actual arriba als 1.658,
mentre que la capacitat recoma-
nada és 2.068. Per tot plegat,
des de Justícia asseguren que no
hi ha cap indicador preocupant. 

Pel que fa al tancament de la
Model, des del departament re-
corden que paral·lelament es va
signar un acord amb els sindicats
on es pactaven les condicions la-
borals dels treballadors de les
presons. Un pacte que, recor-
den, no va subscriure UGT. 

Massificació a Can Brians?
Polèmica entre UGT i el Govern

Transport | Millores a la línia R6
Ferrocarrils de la Generalitat de Catalunya (FGC) ha fet millores en
el tram de la línia R6 (Llobregat-Anoia) entre les estacions de Sant
Esteve Sesrovires i Igualada. Per aquest motiu, els usuaris van haver
d’anar en bus des de Martorell fins a Igualada durantdos dies. 

Pintura | Sanchís i Nieto, guanyadors del concurs de pintura ràpida
Néstor Sanchís, de Sant Feliu de Guíxols, i Manuel Nieto, han estat els guanyadors del concurs de pintura

ràpida que promou Escola d’Arts i Oficis d’Olesa. Sanchís, un pintor de 80 anys, va elaborar una aquarel·la
guanyadora de les escales del carrer Altures de la riera. En la categoria local, Nieto, veí d’Olesa i integrant

de l’Escola d’Arts i Oficis, va pintar amb una imatge del monestir i la muntanya de Montserrat.

Sant Esteve Sesrovires

Excedent alimentari per a les
persones més necessitades

SOLIDARITAT4El projecte Men-
tali permetrà els veïns de Sant
Esteve Sesrovires amb dificultats
econòmiques disposar de l’ex-
cedent alimentari que es generi
a l’escola Vinya del Sastre i que
distribuirà personal del mateix
ajuntament un cop finalitzi el
servei de menjador de l’escola.

L’aliment cuinat que no
s’hagi servit es repartirà en re-
cipients unidosi i de forma idò-

nia per ser congelat i escalfat al
microones. L’empresa del men-
jador escolar s’encarregarà de la
infraestructura necessària per a
la conservació i l’entitat Suyana
col·laborarà aportant el material
necessari. Cada recipient estarà
identificat amb tots els requisits
legals i el Grup de Voluntariat
s’encarregarà de la recollida d’a-
liments, que es farà un o dos
cops per setmana.

La gestió d’un bar als jardins
de l’Ajuntament, deserta

LLEURE4L’Ajuntament s’ha vist
obligat a iniciar un procés ne-
gociat perquè els jardins del
consistori disposin d’un servei de
bar durant l’estiu sabent que el
temps corre a corre-cuita.

El concurs ha quedat desert
després que cap empresa es pre-
sentés en el concurs públic d’un
espai preuat del municipi. Tenint
en compte que cap companyia o
persona es va presentar a la li-

citació, el consistori vol que to-
thom pugui gaudir  d’aquest es-
pai a l’aire lliure amb una ofer-
ta de restauració. En el marc d’a-
quest procés negociat, l’Ajunta-
ment s’ha posat en contacte amb
diversos empresaris de Sant Es-
teve per proposar-los la gestió
del servei de bar. Segons s’ex-
plica en el web municipal, la
concessió s’atorgarà a la millor
oferta que rebi l’Ajuntament.

SUCCESSOS4Agents de la Poli-
cia Local van salvar, el 12 de juny
passat, la vida a un nen de qua-
tre anys que havia caigut en
una piscina privada de Can Mar-
cetó. Gràcies a les maniobres de
reanimació dels agents, el nen va
reaccionar in situ i va ser tras-
lladat pels serveis mèdics, ja
amb pronòstic estable, fins a
Sant Joan de Déu, a Esplugues.

La família del menor va in-
formar els agents que el nen ha-
via caigut accidentalment a la
piscina que hi ha a la casa;
concretament l'havia trobat flo-
tant la mare del nen pocs mi-
nuts després de comprovar que
el nen estava berenant. Els
agents, mentre realitzaven la
maniobra de reanimació, van
treure de l'interior de la boca
del menor molta mucositat, es-
cuma i menjar, i li van netejar
els orificis nasals per tal que li
pogués entrar oxigen i afavorir
la seva recuperació. 

La policia local
reanima un 
nen de 4 anys

La restauració del
Portal de Santa
Oliva avança

PATRIMONI4Durant la festivi-
tat de Santa Oliva, patrona d’O-
lesa, els ciutadans van poder
contemplar els treballs de res-
tauració del Portal de Santa Oli-
va que s’han dut a terme a l'in-
terior de la capella. Formen part
d’un projecte de restauració d’a-
quest espai de titularitat muni-
cipal i que ha constat de dues fa-
ses: la primera, es va desenvo-
lupar el 2016 amb la restauració
de la talla de Santa Oliva i mi-
llores a la façana del porxo. La
restauració s’ha fet a l’interior de
la capella i ha consistit en treballs
de pintura i un nou sistema
d’il·luminació de l’espai. 
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MOBILITAT4El Ministeri de Fo-
ment, encapçalat pel ministre
Íñigo De La Serna,  va convidar
a fer una visita a les obres de la
futura autovia orbital B-40, als
alcaldes i alcaldesses de Terras-
sa, Abrera, Viladecavalls i Olesa
de Montserrat, com a municipis
afectats en la construcció d’a-
questa infraestructura amb la in-
tenció de descongestionar la
mobilitat de la zona entre les co-
marques del Baix Llobregat
Nord i el Vallès Oriental.

La comitiva va visitar les
obres i va poder comprovar el ca-
latge del túnel Terrassa-Abrera,
una de les actuacions més espe-
rades i reivindicades pels muni-
cipis. Durant la visita, el minis-
tre de la Serna va confirmar que
Foment fixa la data de finalitza-
ció del tram Olesa-Viladecavalls,
l’octubre del 2019.

Els quatre alcaldes van
aplaudir la presència del minis-
tre, fent palesa la petició feta pels
municipis afectats de l’autovia
orbital B-40. A més, els alcaldes
van deixar constància del ma-

lestar que han generat les contí-
nues retallades i els endarreri-
ments que està patint l’obra i van
exigir que no hi hagi més de-
mores ni retallades, i que el Mi-
nisteri compleixi amb els com-
promisos adquirits.

El desgavell en les dates i en
les retallades pressupostàries
han afectat directament les ac-

tuacions derivades de l’obra,
com les connexions amb la C-55,
l’A-2 i la C-16. Els alcaldes aler-
ten que, si no es completen
aquestes connexions, es podrien
provocar grans col·lapses quan
s’obri tot el tram a l’ús rodat. Se-
gons les previsions, per la futu-
ra autovia orbital B-40 hi circu-
larien 60.000 vehicles diaris. 

Els alcaldes afectats per la B-40, en un moment de la visita. Foto: Ajuntament

Foment promet acabar les obres
de la B-40 l’octubre del 2019

FESTA4Per Sant Pere, festa a
Abrera! Aquesta dita popular-
ment coneguda entre la comar-
ca prediu que a finals de juny se
celebra la Festa Major del mu-
nicipi. El 28 de juny s’iniciarà la
festa amb un espectacle d’ani-
mació a la plaça Rafael Casano-
va i la marxa de les noies de zum-
ba de la nova i flamant associa-
ció de ball d’Abrera, Vive y Bai-
la, com a tret de sortida. 

El 29 de juny, festivitat de
Sant Pere, tindrà lloc la missa
major i l’Hort de la Parròquia
acollirà un concert vermut amb
el trio 3 Lonely Men. Una data
assenyalada per inaugurar els
nous estudis de Ràdio Abrera,
ubicats a la primera planta de la
Sala Municipal. 

La festa es complementarà
amb altres activitats com ara
orxatada amb fartons –novetat
d’enguany–, espectacle de circ
amb la companyia Capicua, ba-
llada de sardanes, el pregó d’En
Peyu, la Festa Revival
#BIG80’s, el piromusical o una
trobada de Seat 600.

La Festa Major
portarà el Peyu 
de pregoner

La piscina d’estiu
ja funciona 
a ple rendiment

LLEURE4Des de l’11 de juny
passat, ja estan obertes les ins-
tal·lacions de la Piscina Muni-
cipal d’Estiu, al número 18 de
passeig de l’Església. En la tem-
porada 2017, l’Ajuntament ha
fet un seguit d’abonaments fa-
miliars, individuals per edats i
preus especials per a persones
amb discapacitat.  Fins al 31 de
juliol es poden fer els abona-
ments de temporada a la re-
cepció del Centre Aquàtic Mu-
nicipal (CAM). L’horari de la
instal·lació és de dilluns a di-
vendres d’11:00 a 20:00 hores i
dissabtes, diumenges i festius de
10:00 a 20:00 hores.

Lleure | Reedició del cicle de cinema jove al carrer durant l’estiu 
L’Ajuntament impulsa, un any més, el cicle de Cinema Jove al carrer. Els films s’han projectat durant el
juny i tindran continuïtat tots els caps de setmana de juliol al Parc de l’Estació i als casals socials de Ca

n’Amat, Can Vilalba, Santa Maria de Vilalba i Les Carpes. Destaquen El libro de la selva (7 de juliol), 
El viaje de Arlo (8 de juliol), Buscando a Dory (14 de juliol) i Algo pasa en Las Vegas (30 de juliol). 

Hi haurà un dia, si així ho vol la
majoria del Parlament, en què
Catalunya deixarà de ser una co-
munitat autònoma i passarà a
ser un Estat. El govern vol que en
el pas d’un estadi a l’altre no hi
hagi sensació de trencament i
que estigui marcat per la nor-
malitat. És a dir, que el ciutadà
no noti de manera brusca que
dilluns vivia a l’estat espanyol i
dimarts a l’estat català.

Un exemple: el codi penal.
Un codi penal no es pot fer d’un
dia per l’altre. Solució: el nou
Estat català agafa el text del
codi penal espanyol i en farà
una mena de “copiar i engan-
xar”, de manera que quedaran
garantides dues coses a la ve-
gada: la seguretat jurídica i la
plena autonomia del nou Estat
català que tindrà l’última paraula
amb tot. I a mesura que el nou

Parlament vagi legislant ja farà el
codi penal que cregui oportú. 

Des de principis de l’any 2016,
els tretze consellers del govern
tenen l’encàrrec de pensar en com
s’actuarà en els seus àmbits com-
petencials en tres fases: com
seran les primeres hores d’inde-
pendència, com serà el primer
mes d’independència i com serà
el primer any d’independència.
S’ha pensat al detall qualsevol
contingència pròpia de la crea-
ció, tranquil·la però irreversible,
de la nova administració. Per
posar un exemple: ja se sap on cal
anar a buscar les peces de recanvi
de les centrals nuclears per si hi ha
una avaria.

El mateix es pot dir del com-
plex entramat informàtic que
garanteix des dels semàfors al co-
brament efectiu dels sous dels
funcionaris. Hi ha empreses mul-

tinacionals del ram establertes
al territori que han comunicat la
seva intenció no només de que-
dar-se sinó de col·laborar amb
les noves autoritats. 

La  majoria de consultes dels
països que, a desenes, van pas-
sant pel Palau de la Generalitat
s’encaminen més a preguntar
si hi haurà mesures econòmi-
ques abruptes (com la nacio-
nalització d’empreses) que no
pas sobre la preocupació d’i-
nestabilitat política i social. 

A aquestes veus internacio-
nals se’ls està explicant que la se-
guretat jurídica és l’obsessió
del govern sigui quina sigui la
reacció de l’estat espanyol. És
per això que es donarà validesa
immediata als documents d’iden-
titat espanyol i passaports per no
deixar els ciutadans catalans en
cap llimb legal. Com és de pre-

veure, aquestes actuacions afec-
ten ports, aeroports i duanes.

I com es pagarà tot això? És
la pregunta que, amb lògica, es
fan moltes persones a les quals la
idea de la independència els pot
arribar a seduir però a qui inquieta
si cobraran la pensió, el sou si són
funcionaris, o les factures si són
proveïdors de l’administració:
doncs bé, estan sobre la taula di-
verses fonts de finançament
per ‘passar’ els primers dies i
setmanes. S’ha calculat des de
l’escenari més amable al més
dur. És a dir, des d’una indepen-
dència pactada amb Espanya a
una situació de bloqueig absolut
en què Madrid tanca l’aixeta per
complet. En aquest cas, estan
plantejades diferents fonts exter-
nes i internes per no dependre
d’una de sola i a més comple-
mentàries entre sí: des de crèdits

internacionals concertats a la
creació de bons patriòtics o la
possibilitat d’avançament de
pagament d’impostos.

Jofre Llombart, periodista

Opinió

Respostes a certes preguntes sobre el dia D que Catalunya deixarà de ser una autonomia i passarà a ser un Estat

I tot això com es farà?
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POLÍTICA4El govern municipal,
amb el suport del PDeCAT i
Ciutadans, va aprovar el pla
d’inversions d’Esparreguera per
aquest 2017 a. El projecte de re-
forma integral del barri de La
Plana (fase 1) i la remodelació
del carrer de Ferran Puig van ser
les grans inversions aprovades
a la sessió, amb una valoració
d’1.200.000 i 800.000 euros
respectivament, del paquet glo-
bal de 4,4 milions d’euros.

El regidor de Serveis Terri-
torials, Rogeli de la Cruz, ha as-
segurat que es tracta d’obres
“absolutament necessàries i
d’interès general, no centralit-
zades en un punt concret sinó
distribuïdes al llarg del major
nombre de barris possible”. La
CUP i el PP, per la seva banda,
hi van votar en contra.

El projecte de reforma inte-
gral del barri de La Plana (fase
1) té un termini d’execució de 13
mesos. L’actuació afectarà els ca-

rrers Prínceps d’Espanya i Joan
XXIII entre Jacinto Benavente
i Pintor Fortuny i inclou l’am-
pliació dels diàmetres del cla-
vegueram, l’asfaltat i l’ampliació
de les voreres. La reforma del ca-
rrer de Ferran Puig permetrà
construir una plataforma única
amb recollida d’aigües al centre
del vial, que en part serà efectuat
amb asfalt i no amb llamborda. 

Hi haurà algunes places d’a-

parcament de zona blava i zones
de càrrega i descàrrega. 

Altres inversions destaca-
des a Esparreguera per a aquest
any són l’enderroc del centre
Laia de Mas d’en Gall (137.000
euros), millores al clavegueram
del carrer d’Enclusa (285.000
euros) o la reforma de l’Hospi-
tal vell, un edifici catalogat que
l’Ajuntament té l’obligació de
mantenir (60.000 euros).

Les inversions van aprovar-se en sessió plenària. Foto: Ajuntament

La reforma del barri de la Plana,
plat fort de les inversions locals

Successos | Dos detinguts per robar 4.500 aspersors de reg
Els Mossos van detenir al municipi dos veïns de Cervera com a presumptes autors d’un robatori de
4.500 aspersors de reg en finques de la Noguera i del Segrià. Els fets van tenir lloc el mes de març,

quan la policia va rebre denúncies presentades per diversos pagesos pel robatori d’aquests elements.
Els afectats, a més, van denunciar destrosses provocades durant el robatori a les instal·lacions.

Jornada de portes obertes
al nou arxiu municipal

PATRIMONI4El pròxim 1 de ju-
liol, l’Ajuntament organitzarà
una jornada de portes obertes
perquè els ciutadans puguin
veure les noves dependències de
l’Arxiu Municipal, ubicades al se-
gon soterrani de la Biblioteca
Municipal, i que es van posar en
marxa l’1 de juny passat i estan
en vigor des del 1997.

L’objectiu del seu trasllat
des de l’edifici de Can Pasqual al

segon soterrani de la biblioteca
és oferir un millor servei a l’ad-
ministració i als ciutadans i, al
mateix temps, garantir la con-
servació dels arxius i la docu-
mentació municipal en condi-
cions òptimes.

Les noves instal·lacions estan
dotades d’una sala de consulta,
una sala de treball i quatre di-
pòsits documentals, un d’ells
dotat d’armaris compactes. 

La música i l’esperit de
l’Ensierru, a la Festa Major

TRADICIÓ4Falten molt pocs
dies perquè Esparreguera es-
clati en celebracions en el marc
de la seva Festa Major. Del 6 al
10 de juliol, els veïns i veïnes sor-
tiran al carrer a gaudir d’un pro-
grama d’activitats que, com sem-
pre, arriba ben farcit. 

Les festes donaran el tret de
sortida amb el pregó el dijous dia

6 de juliol, de la mà de La Pilar.
Durant els cinc dies posteriors,
els concerts, el torneig de futbol
al camp municipal i el mític En-
sierru de les gallines animaran la
vila i donaran la benvinguda
oficial a l’estiu. 

La festa acabarà dilluns dia
10 a la nit amb el castell de focs
artificials i el ball de cloenda.  

SUCCESSOS4A poc a poc, Coll-
bató es va recuperant de l’ensurt
amb majúscules que va patir el
passat dia 14 de juny, quan una
explosió esfondrava una casa sen-
cera al carrer Tàrrega, a la urba-
nització de Can Dalmases, ferint
una veïna de la casa del costat.

Els dubtes sobre els fets, tan-
mateix, són encara nombrosos.
En principi els investigadors
van rebutjar la possibilitat que es
tractés d’una explosió relacio-
nada amb el gas natural, ja que
la casa no estava connectada a la
xarxa de subministrament, tot i
que sí que en tenia una de prò-
pia de gas propà. De fet, els
bombers van trobar una bom-
bona d’aquest combustible. 

Per altra banda, malgrat que
l’endemà de l’esfondrament –i
després d’una nit d’intensa re-
cerca dels equips de rescat– els
bombers van descartar que hi
hagués víctimes entre les runes
de la casa, quatre dies més tard

agents de la policia científica
dels Mossos i de la unitat cani-
na van trobar-hi restes humanes.
Els agents van comunicar-ho a
l’autoritat judicial i al metge fo-
rense, mentre que la unitat d’in-
vestigació de Martorell va posar
en marxa les “gestions adients”
per esbrinar la identitat de les
restes. Fonts dels Mossos con-
sultades per Línia Nord expli-
quen que, de moment, no s’ha
determinat qui és la víctima. 

Un altre dels interrogants
del cas és la localització del pro-
pietari de la casa, ja que ningú no
sap on és. Es tracta d’una per-
sona de 40 anys que vivia sola i
que no tindria gaire vinculació
amb el dia a dia del poble. A més,
tampoc té cap familiar directe co-
negut que pugui aportar pistes. 

Encara que en un principi es
va descartar que el propietari ha-
gués quedat atrapat sota la runa,
a hores d’ara –i després de la
troballa de les restes humanes–

la policia no tanca cap línia d’in-
vestigació ni tampoc rebutja la
possibilitat que l’explosió hagi
estat intencionada. Les mateixes
fonts dels Mossos d’Esquadra
consultades per aquesta publi-
cació asseguren que, de mo-
ment, no hi ha novetats en la in-

vestigació. Sigui com sigui, i a
banda dels dubtes que encara
genera el cas, l’impacte psicolò-
gic de l’explosió a la vila encara
es fa notar. “L’ensurt va ser
molt gran, vam viure unes pri-
meres hores de molta incertesa”,
declara a Línia Nord l’alcalde,

Miquel Solà,  que reconeix que
encara no acaben d’estar tran-
quils. Solà destaca la coordina-
ció amb bombers i Mossos i
mostra el suport del consistori a
tots els afectats per uns fets que
encara trigaran a esborrar-se
de la memòria collbatonina.

Lleure | Coneix Montserrat de nit, una proposta de Creu Roja
El pròxim 1 de juliol, Creu Roja a la muntanya de Montserrat proposa conèixer l’indret de nit, 
amb la caminada nocturna amb sortida a El Bruc. Una caminada pensada per a tots els públics, amb un 
traçat de 10 kilòmetres per pista i de dificultat baixa. Els participants hauran de portar lot o llanterna
frontal. La inscripció és de sis euros, amb avituallament i una butlleta del Sorteig d’Or, inclosos.

Collbató

Una explosió i molts interrogants
» Collbató va recuperant la normalitat després de la deflagració: “L’ensurt va ser molt gran”, diu l’alcalde
» Malgrat que en un principi es van descartar víctimes, els Mossos han trobat restes humanes a la runa

La casa es va esfondrar completament a causa de l’explosió. Foto: Bombers
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4La Diputació de Barcelona aju-
darà 4.000 llars en situació de po-
bresa energètica a través d’un
programa específic, que es va po-
sar en marxa a finals del 2016 i que
s’allargarà fins al 2018. L’objectiu és
que les llars vulnerables aconse-
gueixin reduir les factures i millo-
rar la seva eficiència energètica. En
definitiva, que les persones que
se’n beneficiïn tinguin una millor
qualitat de vida. 

Més de 200 municipis de la de-
marcació de Barcelona podran ac-
cedir al programa, que finança ín-
tegrament la Diputació amb un mi-
lió d’euros. El pla intervé en les llars
derivades des dels ajuntaments,
que les seleccionen entre les per-
sones usuàries dels serveis socials bà-
sics que ja han rebut ajudes per al
pagament de factures. El repte és
aconseguir un estalvi d’1,2 milions
d’euros i disminuir les emissions de
CO2 en 630 tones l’any: l’equivalent
al consum anual de gairebé 200 llars.

Segons la presidenta de la Di-
putació, Mercè Conesa, el “suport
a les necessitats dels ajuntaments

en matèria social, com els plans
d’urgència social o el combat con-
tra la pobresa energètica, són una
de les prioritats del mandat. Hi abo-
quem tots els nostres esforços”.

DIAGNOSI I ACTUACIÓ
El programa inclou, en una primera
visita, una auditoria energètica
detallada durant la qual s’instal·len
aparells per al monitoratge de
consums elèctrics i s’analitzen les
factures i els hàbits de consum de
les persones que viuen a la llar. 

En un segon contacte s’instal·len
de forma gratuïta elements de baix
cost –com bombetes de baix con-

sum, aïllament per a les finestres,
temporitzadors o regletes amb in-
terruptor– i es donen consells pràc-
tics sobre consum eficient al do-
micili. També s’ofereix formació a les
persones beneficiàries i un asses-
sorament personalitzat sobre les
possibilitats de millorar les condi-
cions de contractació amb les com-
panyies subministradores, ja sigui
sol·licitant el bo social, baixant la po-
tència contractada o demanant
una discriminació horària. 

PROVA PILOT
Per posar en marxa aquest progra-
ma, la Diputació de Barcelona ha
analitzat els resultats de dues pro-
ves pilot. Una a la comarca d’Oso-
na i una altra a Vilanova i la Geltrú,
al Garraf. Les actuacions dutes a ter-
me en aquestes dues proves han su-
posat una mitjana d’estalvi de 300
euros l’any en les factures de sub-
ministraments, uns 25 euros al mes.
També s’ha constatat que gairebé
el 80% de les llars que tenen dret a
bo social no el tenen tramitat. En
molts casos, per desconeixement. 

Contra la pobresa energètica
» La Diputació de Barcelona allarga fins al 2018 el seu pla per fer front a la vulnerabilitat
»Un total de 4.000 llars es beneficiaran del programa, que es va estrenar a finals del 2016

4A banda d’aquest programa es-
pecífic d’auditories i intervencions,
la Diputació de Barcelona ha desti-
nat 15 milions d’euros addicionals als
municipis i consells comarcals per
combatre la pobresa energètica i co-
brir les necessitats socials bàsiques,
a través de les ajudes d’urgència so-
cial. Un altre dels objectius bàsics és
reforçar la feina dels professionals
dels serveis socials bàsics amb tallers
formatius en conveni amb el De-
partament de Benestar Social i Fa-
mília i l’Institut Català d’Energia de
la Generalitat de Catalunya. 

Un conjunt d’accions que do-
nen suport als municipis en la pre-
venció i l’atenció a la pobresa ener-

gètica a través de l’ajut econòmic,
la capacitació dels professionals
de serveis socials i la intervenció en
llars vulnerables. La base del pro-
jecte és l’apoderament de la ciuta-
dania i la informació per reforçar el
treball dels tècnics municipals.

Paral·lelament, la Diputació ha
elaborat un estudi sobre la situació
de la pobresa energètica a la de-
marcació de Barcelona, per saber
quin és l’impacte real als municipis
d’aquest territori. D’aquest informe
es desprèn, entre altres dades, que
en el 95% dels municipis consultats
van augmentar l’any passat les de-
mandes per al pagament de fac-
tures de subministrament.

Un pla global

Conesa: “La lluita

contra la pobresa

energètica és una

prioritat de mandat”

@diba

Les persones beneficiàries del pla reben, entre altres, consells pràctics sobre consum eficient al domicili. Foto: iStock
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MOBILITAT4L’accés a la planta
de Seat, que trepitja terrenys
municipals de Martorell, Abre-
ra i Sant Esteve Sesrovires, és a
debat fruit del volum de trànsit
que genera en les hores d’en-
trada i sortida dels treballadors
i que provoca llargues cues en-
torn de l’A-2. La proposta es va
debatre en el darrer ple de Mar-
torell fruit d’una interpel·lació
del grup municipal del PSC.

Per millorar la mobilitat en
aquest àmbit,  els tres ajunta-
ments implicats, l’empresa
Seat –a més del seu comitè
d’empresa– i el departament
de Territori i Sostenibilitat de la
Generalitat han iniciat conver-
ses per presentar un pla de mo-
bilitat que permeti reduir-hi el
volum de trànsit.

La solució depèn de disposar
de dues vies de sortida de la
planta que connectin directa-
ment amb l’A-2 i l’AP-7. Una
proposta que no convenç l’A-

juntament d’Abrera. Per la seva
banda, el regidor de Seguretat
Ciutadana de l’Ajuntament de
Martorell, Josep Casasayas, ex-
plica que “quan es van fer les
dues rotondes a la sortida de
Martorell que fan servir el per-
sonal de Seat per sortir a l’au-
tovia es plantejava al Ministeri
de Foment, titular de la via,
que fes un vial paral·lel i que
connectés la rotonda a l’autovia

per no haver d’entrar a l’antiga
Nacional 2. Però Carreteres de
l’Estat no ho va veure adient, tot
i que seria una gran solució”.

La Generalitat està dissen-
yant dos plans directors urba-
nístics per a la zona que preveu
la incorporació d’una estació
de FGC i la creació de dues ro-
tondes d’enllaç a l’A-2 i l’AP-7 i
la B-40, el quart cinturó d’A-
brera fins a Viladecavalls.

S’han iniciat converses per reduir el volum de trànsit a la planta. Foto: Seat

El volum de trànsit que genera
la planta de Seat preocupa

MARTORELL4La rambla de les
Bòbiles va ser l’escenari el pas-
sat cap de setmana del 10 i 11 de
juny de la 12a Fira de Comerç i
8a Fira Medieval, organitzada
per l’associació de comerciants
de Nou Martorell, que en va fer
una valoració positiva. “És un
punt d’atracció molt fort que
atrau molta gent no només de
Martorell, sinó també de la co-
marca”, explica Toni Cruz, vice-
president de Nou Martorell. 

S’hi van instal·lar un total de
100 parades dels comerciants,
que van oferir els seus produc-
tes a un públic que va gaudir de
la decoració de la rambla amb
motius medievals. Una quaran-
tena d’aquestes estaven cent per
cent ambientades en l’època feu-
dal, ajudades per la cercavila
musical a càrrec dels joglars del
SAC i amb els paradistes dis-
fressats a l’estil medieval i amb
escuts heràldics. 

Per portar al passat als visi-
tants, també hi va haver un es-
pectacle de foc i faquirisme, ex-

hibicions de falconeria, passe-
jades en poni i uns tallers de pin-
tura infantil gratuïts.

FIRA DEL COMERÇ
Per altra banda, cinquanta co-
merços locals han format part de
la 12a Fira del Comerç. Des de

sabateria a roba esportiva, pas-
sant per bijuteria i joguines.

Per tot plegat, l’associació de
comerciants de Nou Martorell
està satisfeta amb les fires i
destaca que la forta calor d’a-
quell dia no va condicionar la
mostra comercial. 

La rambla de les Bòbiles va viatjar al passat. Foto: Ajuntament

Més de 100 parades a la 
Fira Medieval de Martorell

Previsió | 183 euros de despesa mitjana a les rebaixes d’estiu
Segons un estudi de Tiendeo, es preveu que cada ciutadà de l’estat gasti una mitjana de 183
euros a les rebaixes d’estiu, preferiblement en roba i complements. El 81% dels enquestats as-
seguren a l’estudi que comprarà allò que necessiti, mentre que l’11% farà compres compulsi-
ves. De fet, aquest és el mateix tant per cent de persones que compraran a la xarxa. 

Medi Ambient | Un insecticida provoca la mort de peixos a l’Anoia
Un insecticida llançat al riu Anoia va provocar la mort d’una munió de peixos localitzats a tocar 

de Sant Sadurní d’Anoia. El departament de Salut va recomanar la prohibició de l’ús de l’aigua dels 
pous procedents de l’Anoia, en el tram comprès entre Sant Sadurni d’Anoia i Martorell, durant uns dies. 
Tècnics de Salut van comprovar el tram entre l’aiguabarreig de l’Anoia amb el riu Llobregat, a Martorell. 

Comerç

Esparreguera Comerç agafa el
relleu de la Unió de Botiguers

ESPARREGUERA4Can Pasqual
va acollir el passat 7 de juny la
presentació de la nova entitat de
botiguers Esparreguera Comerç,
de moment integrada per una
vintena de socis. Aquesta nova
entitat agafa el relleu de la des-
apareguda Unió de Botiguers. 
Tot i que encara hi ha pocs socis,
des de l’entitat asseguren que
una vuitantena de botigues del
municipi ja han mostrat la seva
voluntat d’adherir-s’hi.

El president, Vicente Cala-
buig, va destacar que “després
d’un període dolent a causa de la

crisi econòmica”, cal posar en
marxa accions per aconseguir
que “els clients tornin a les bo-
tigues”. Per la seva banda, la vi-
cepresidenta, Letícia Navarro, va
valorar el paper dels caps de ca-
rrer en aquesta nova etapa com
a “transmissors de les inquietuds
i les propostes dels botiguers
de cada carrer a la junta, per cer-
car solucions entre tots d’una
manera més fàcil”. 

L’alcalde, Eduard Rivas, va
estar present a l’acte, on va ce-
lebrar la creació de l’entitat per
“afrontar els reptes que venen”.  

L’Ecoparc4 tanca el servei 
de tractament de residus

MEDI AMBIENT4Les males
olors sembla que tenen data de
caducitat a la zona nord del
Baix Llobregat. L’Ecoparc 4, si-
tuat al terme municipal d’Hos-
talets de Pierola, ha comunicat
que, a partir del 30 de juny, dei-
xarà de prestar el servei de re-
cepció dels residus Aquest fet ha
provocat que alguns ajunta-
ments de la zona hagin hagut de
buscar una alternativa.

Montcada i Reixac serà la
destinació escollida per la ma-
joria dels ajuntaments de la zona
nord del Baix Llobregat Nord,
que fins ara prestaven aquest
servei a l’Ecoparc 4. Aquesta
planta ofereix un doble servei en
el tractament de residus: rebuig
i orgànica. Ara bé, per a alguns
ajuntaments com el de Sant Es-
teve Sesrovires, suposarà un so-
brecost en el pressupost inicial.

Suport del Consell Comarcal
al Parc Rural de Montserrat

MEDI AMBIENT4El Consell Co-
marcal ha donat suport a la pro-
posta del Parc Rural de Mont-
serrat que han recuperat els
ajuntaments de Collbató, Olesa
de Montserrat, Abrera i Espa-
rreguera. L’acord es va escenifi-
car en una trobada a la seva seu.

Els ajuntaments implicats
van posar de manifest la neces-

sitat de desenvolupar-lo per tal de
protegir l’entorn rural, recuperar
l’activitat agrària, i donar valor als
recursos agrícoles, forestals, ra-
maders, turístics i culturals.

D’altra banda, el consell s’ha
compromès a fer l’acompanya-
ment necessari per consolidar
un projecte que es va iniciar l’any
2004 i que ara s’ha recuperat.

Presentació de la nova associació de comerciants. Foto: Ajuntament
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DIJOUS 6 DE JULIOL
20:00 A prinicipis del mes que ve s’inaugurarà

l’exposició Obra pictòrica i escultòrica de Lluï-
sa Sallent. / Muxart, Espai d’Art i Creació Con-
temporanis.

FINS A L’1 DE JULIOL
Matí-Tarda L’Agrupació del Comerç i Serveis de

Sant Andreu de la Barca han preparat la set-
mana blanca, amb grans descomptes en
diferents comerços.

A PARTIR DEL 3 DE JULIOL
Matí Durant les quatre primeres setmanes del

mes que ve es farà un casal tecnològic en el
qual els més joves s’introduiran en el món de
la programació de videojocs. / Espai Jove.

A PARTIR DEL 3 DE JULIOL
ABRERA Diferents ajuntaments de la comarca

que formen part de la Xarxa de municipis del
Baix Llobregat Nord han preparat diferents
càpsules informatives per a emprenedors i em-
presaris (09:00).

DIJOUS 6 DE JULIOL
OLESA El primer dijous del mes que ve hi ha una

cita obligatòria a Olesa amb el cafè tertúlia
anomenat Dones que parlen de dones (18:00).
/ La Teixidora - Cal Mané.

DIVENDRES 30 DE JUNY
COLLBATÓ La Biblioteca Municipal ha preparat

una sortida al Gran Teatre del Liceu, a Bar-
celona, per poder gaudir de l’òpera Don
Giovanni, de Mozart (20:00).

A PARTIR DEL 30 DE JUNY
CASTELLVÍ Entre el 30 de juny i el 2 de juliol, Cas-

tellví de Rosanes celebrarà la Festa Major del
barri de Can Sunyer i de Valdaina, amb tres
dies farcits d’actes i de cultura popular.

DILLUNS 26 DE JUNY
SANT ESTEVE Ni un pas enrere és el nom d’a-

questa caminada saludable popular que es
farà a Can Julià. La sortida serà a dos quarts
de nou del matí. / Casal de la Gent Gran.

MARTORELL CULTURA ESPORTSCOMARCASANT ANDREU

ABRERA La companyia La Tresca i la
Verdesca arribarà a Abrera perquè els
més menuts gaudeixin de l’espectacle
anomenat Històries d’aigua. / Escenari
Casanova.

Un matí per mullar-se a Abrera
amb La Tresca i la Verdesca
Divendres 30 de juny a les 11:30

Després d’una gran primera meitat
d’any, la Casa Estrada serà l’escenari de
la presentació de la segona meitat de
la temporada del teatre Núria Espert.
/ Casa Estrada.

Presenten la segona part de
la temporada del Núria Espert

Dissabte 1 de juliol 

Compte enrere per a les 12
hores de frontó de nit a Abrera

Dissabte 1 de juliol a les 20:00

Un dels darrers concerts del PAS serà
el del músic manlleuenc, que pre-
sentarà el seu darrer disc, anomenat
Connexions. / Pont del Diable.

Guillem Roma presenta
el seu disc ‘Connexions’

Divendres 21 de juliol a les 22:30

ABRERA El Club Frontenis Abrera ha
preparat les 12 hores nocturnes de fron-
tó en el marc de la Festa Major. / Fron-
tons Municipals.

El CH Sant Esteve perd 
la final de la Copa Catalana

SANT ESTEVE SESORIVRES4El
primer equip masculí del Club
Handbol Sant Esteve Sesrovires
va perdre la final de la Copa Ca-
talana Memorial Gonzalo Usero
davant la UE Sarrià (28-30).
Els sesrovirencs, vigents cam-
pions de la competició, van ce-
dir en la pròrroga davant els bar-
celonins després que el partit
acabés em empat (26-26) dis-
putat a Banyoles. Albert Fal-

guera, amb 5 gols, va ser el mà-
xim anotador per als sesrovi-
rencs. Els dos equips -com a fi-
nalistes de la competició- s’en-
frontaran a les semifinals de la
Lliga Catalana, al primer equip
del FC Barcelona i al Balonma-
no Granollers.

La competició ha tancat la
temporada regular i l’entitat ja
pensa en el Torneig Internacio-
nal de Festa Major 2017.

El CF Sant Andreu de la Barca
ascendeix a Segona Catalana

SANT ANDREU4Després de dos
intents fallits, el primer equip del
CF Sant Andreu de la Barca tor-
narà a jugar a Segona Catalana,
la propera temporada. L’equip
entrenat per Íñigo Irisarri -qui va
ascendir el CF Martorell, el curs
passat, també a Segona- no es va
deixar sorprendre en la promo-
ció d’ascens davant el Racing
Vallbona (4-1, en la tornada). 

Els santandreuencs seran
l’equip de referència del Baix

Llobregat Nord el curs vinent te-
nint en compte que el CF Mar-
torell ha descendit a Tercera
Catalana tot i fer un final de tem-
porada molt notable que el va fer
somniar amb la salvació.

Els martorellencs tindran
nou entrenador el curs vinent:
Albert Nualart després de la
marxa de Pablo Becerril. En
aquestes setmanes els dos clubs
estan enllestint les plantilles per
a la propera temporada.

MARTORELL4El Club Bàsquet
Martorell busca el finançament
necessari per poder jugar la prò-
xima temporada a LEB Plata.
L’Ajuntament ha respost a la
crida i l’esponsorització privada
serà la clau. El desenllaç per sa-
ber si l’equip d’Adrià Alonso ju-
garà a LEB Plata o a EBA la pro-
pera campanya tindrà lloc a fi-
nals d’aquest mes.

Les oficines del CB Martorell
treuen fum. L’alegria per l’ascens
aconseguit a LEB Plata també
s’ha traduït en una feinada de
por per recaptar recursos. “Es-
tem lluitant, anem pel bon camí”,
reconeix el president del club,
Miquel Fusalba. Sempre amb
prudència, ja que “si ara s’hagués
de prendre la decisió, estaríem a
EBA perquè encara no podríem
assumir l’ascens  de categoria”,
alerta Fusalba. 

CANVIS EN LA PLANTILLA
Mentre els despatxos treballen
per determinar la categoria, la
plantilla martorellenca conti-
nua pendent d’assegurar el seu

futur. És el cas del tècnic Adrià
Alonso, qui no es pronunciarà si
renova o no pel CB Martorell fins
que no es conegui si l’equip ju-
garà a LEB Plata o a EBA. Alon-
so ha estat premiat com a millor
entrenador d’equips en compe-
tició d’àmbit estatal per la Fe-
deració Catalana de Bàsquet
(FCBQ), a la sala Luz de Gas.

Amb la baixa assegurada de
Mario Fuentes -retirat-, dos ju-
gadors -Rubén Morales i Cristian
Oliva- han deixat la disciplina
blava per fitxar per al CB Espa-
rreguera (Copa Catalunya) i CB
Castelldefels (Lliga EBA), res-
pectivament. Del futur esportiu
dels blaus en dependrà, també,
la vinculació amb el Manresa.

Els martorellencs, pendents de la categoria on jugaran. Foto: S. Akimova

El CB Martorell decidirà abans
del dia 30 si juga a LEB Plata o no

Natació adaptada | 4 medalles d’or per a Núria Marquès als estatals
La nedadora de Castellví de Rosanes, Núria Marquès, va penjar-se quatre medalles d’or als Campionats 

d’Espanya absolut de natació adaptada per clubs, celebrat a Cadis en les proves de 100 papallona, 400 
lliures, 200 estils i 100 esquena multidisability. El gran repte de la nedadora del CN Sant Feliu de Llobregat per

aquest 2017 és el Mundial que tindrà lloc del 29 de setembre al 10 de novembre, a Ciutat de Mèxic.     
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